

СОДЕРЖАНИЕ

ПАТРИАРШИЕ ЭНЦИКЛИКИ. БЛАГОСЛОВИТЕЛЬНЫЕ ГРАМОТЫ.

Священный кондак Его Святейшества Католикоса Всех Армян Гарегина II армянской колонии Мексики	5
Священный кондак Его Святейшества Католикоса Всех Армян Гарегина II в связи с праздником св. Апостолов Фаддея и Варфоломея	7
Слово Его Святейшества Католикоса Всех Армян Гарегина II на погребальной церемонии архиепископа Татевы Гарибяна	9
Слово Его Святейшества Католикоса Всех Армян Гарегина II на церемонии рукоположения в епископы	11

РЕЛИГИЕВЕДЕНИЕ

Проповедь иеромонаха о. Рубена Заргаряна, читанная в Первопрестольном св. Эчмиадзине во время св. Литургии.....	15
ИЕРОМОНАХ ПАРТЕВ БАРСЕГЯН – Национально-церковные соборы XX века и процесс разработки Уложения Армянской церкви.....	19
ИЕРЕЙ ВОСКАН ОГАННИСЯН – Второй епископский собор Армянской св. Апостольской церкви.....	26
ИЕРЕЙ АРАРАТ ПОГОСЯН – Деятельность Его Святейшества Католикоса Всех Армян Гарегина II на духовно-просветительском поприще	39

ИСТОРИКО-ФИЛОЛОГИЧЕСКИЕ ИССЛЕДОВАНИЯ

НОРАЙР КАЗАРЯН – Традиция духовной весны в “Строматах Св. Григория Просветителя” и в “Учение”	60
ЭДУАРД МЕЛКОНЯН – Освещение армянских погромов 90-х гг. XIX в. в трудах М. Нерсисяна	70
ЛУСИНЕ КАМОЯН - Фразеологические единицы в разговорной речи Еревана.....	86

СООБЩЕНИЯ

АРСЕН АРУТЮНЯН – Село Амберд (Франканоц), церковь св. Фомы и новообнаруженные надписи	96
МЕРИ ДАНИЕЛЯН – Восстановление исторических памятников в Первопрестольном Св. Эчмиадзине	108
ПАРГЕВ БАРСЕГЯН - Пастырские поездки Его Святейшества Католикоса Всех Армян Гарегина II (2000-2005 гг.)	120

СЕМИНАРИЯ И СЕМИНАРИСТЫ

Слово главного инспектора высших духовно-учебных заведений Первопрестольного Св. Эчмиадзина, инспектора Духовной семинарии Геворкян епископа Геворка Сарояна на церемонии открытия памятника.....	126
Доклад главного инспектора высших духовно-учебных заведений Первопрестольного Св. Эчмиадзина, инспектора Духовной семинарии Геворкян епископа Геворка Сарояна на научном симпозиуме, посвященном 140-летию основания семинарии	128

CONTENTS

PONTIFICAL ENCYCLICALS, LETTERS OF BLESSING

Encyclical of His Holiness Karekin II, Catholicos of All Armenians, to the Armenian community of Mexico	5
Encyclical of His Holiness Karekin II, Catholicos of All Armenians, on the occasion of the Feast of St. Thaddeus and St. Bartholomew	7
Message of His Holiness Karekin II, Catholicos of All Armenians, on the occasion of the burial of H.E. Archbishop Tathev Gharibyan	9
Message of His Holiness Karekin II, Catholicos of All Armenians, on the occasion of the episcopal ordination.....	11

RELIGIOUS STUDIES

Sermon delivered by Rev. Fr. Ruben Zargaryan during the Divine Liturgy celebrated in the Cathedral of Holy Etchmiadzin	15
REV. FR. PARTHEV BARSEGHYAN - National-ecclesiastical assemblies of the 20th century and the procedure of constitution elaboration of the Armenian Church.....	19
REV. FR. VOSKAN HOVHANNISYAN - The second Episcopal Assembly of the Armenian Apostolic Holy Church	26
REV. FR. ARARAT POGHOSYAN - Activity of His Holiness Karekin II, Catholicos of All Armenians, in the spiritual-educational sphere	39

HISTORICAL-PHILOLOGICAL STUDIES

NORAYR GHAZARYAN - Tradition of spiritual spring in “Stromates of Saint Gregory the Illuminator” and “Teaching of Saint Gregory”	60
EDWARD MELKONYAN – Coverage of Armenian massacres executed in the 90s of the 19th century in studies by M. Nersisyan.....	70
LOUSINEH GHAMOYAN - Phrase units in colloquial language of Yerevan	86

ESSAYS

ARSEN HAROUTIUNYAN – Village Amberd (Frankanots), St. Thomas Church and newly discovered inscriptions	96
MARY DANIELYAN – Restoration of historical monuments in the territory of the Mother See of Holy Etchmiadzin	108
PARKEV BARSEGHYAN – Pontifical visits of His Holiness Karekin II, Catholicos of All Armenians (2000-2005)	120

SEMINARY AND SEMINARIANS

Message of His Grace Bishop Gevork Saroyan, Dean of the Gevorkian Theological Seminary and Rector of all Religious Educational Institutions of the Mother See of Holy Etchmiadzin, on the occasion of the inauguration of the memorial	126
Report of His Grace Bishop Gevork Saroyan, Dean of the Gevorkian Theological Seminary and Rector of all Religious Educational Institutions of the Mother See of Holy Etchmiadzin, on the occasion of the conference dedicated to the 140th anniversary of the Seminary foundation	128

ԲՈՎԱՆԴԱԿՈՒԹԻՒՆ

ՎՅՅՐԱՊԵՏԱԿԱՆ ԿՈՆԴԱԿՆԵՐ. ՕՐՆՈՒԹԵԱՆ ԳՐԵՐ

Ն.Ս.Օ.Տ.Տ. Գաբեգին Բ. Ամենայն Հայոց Կաթողիկոսի սրբապատ կոնդակը Մեքսիկայի հայ համայնքին	5
Ն.Ս.Օ.Տ.Տ. Գաբեգին Բ. Ամենայն Հայոց Կաթողիկոսի սրբապատ կոնդակը Ս. Թադևոս և Ս. Բարդուղիմէոս առաքելայինների փօնի առիթով.....	7
Ն.Ս.Օ.Տ.Տ. Գաբեգին Բ. Ամենայն Հայոց Կաթողիկոսի խոսքը Գերաշնորհ Տ. Տաթև առքեպիսկոպոս Ղարիբյանի հուղարկավորության առիթով.....	9
Ն.Ս.Օ.Տ.Տ. Գաբեգին Բ. Ամենայն Հայոց Կաթողիկոսի խոսքը եպիսկոպոսական ձեռնադրության առիթով	11

ԿՐՕՆԱԳԻՏԱԿԱՆ

Տ. Ռուբեն արեղա Զարգարյանի քարոզը՝ խոսված Ս. Էջմիածնի Մայր Տաճարում Ս. Պապարագին.....	15
Տ. ՊԱՐԹԵԻ ԱՐԶ. ԲԱՐՍԵՂՅԱՆ - Ի. դարի ազգային-եկեղեցական ժողովները և Հայ Եկեղեցու սահմանադրության մշակման գործընթացը.....	19
Տ. ՈՍԿԱՆ ՔՆՆ. ՀՈՎՀԱՆՆԻՍՅԱՆ - Հայաստանյայց Առաքելական Սուրբ Եկեղեցու Եպիսկոպոսաց Բ. Ժողով.....	26
Տ. ԱՐԱՐԱՏ ՔՆՆ. ՊՈՂՈՍՅԱՆ - Ն.Ս.Օ.Տ.Տ. Գաբեգին Բ. Ամենայն Հայոց Կաթողիկոսի գործունեությունը հոգևոր-կրթական ոլորտում.....	39

ՊԱՏՄԱԲԱՆԱՍԻՐԱԿԱՆ

ՆՈՐԱՅՐ ՂԱԶԱՐՅԱՆ - Հոգևոր գարնան ավանդույթը «Յաճախապարում ճառք»-ում և «Վարդապետություն»-ում	60
ԷԴՈՒԱՐԴ ՄԵԼՔՈՆՅԱՆ - ԺԹ. դարի 90-ական թվականների հայկական կոտորածների լուսաբանումը Մ. Ներսիսյանի ուսումնասիրություններում	70
ԼՈՒՍԻՆԵ ՂԱՄՈՅԱՆ - Դարձվածային միավորները Երևանի խոսակցական լեզվում	86

ՆԱԳՈՐԴՈՒՄՆԵՐ

ԱՐՍԵՆ ՆԱՐՈՒԹՅՈՒՆՅԱՆ - Ամբերդ (Փռանկանոց) գյուղը, Ս. Թովմա եկեղեցին եւ նորահայր արձանագրությունները.....	96
ՄԵՐԻ ԴԱՆԻԵԼՅԱՆ - Պարմական հուշարձանների վերականգնումը Մայրավանքում	108
ՊԱՐԳԵԻ ԲԱՐՍԵՂՅԱՆ - Գարեգին Բ. Ամենայն Հայոց Կաթողիկոսի հովվապետական այցերը (2000-2005 թթ.).....	120

ՃԵՄԱՐԱՆ ԵՒ ՃԵՄՐԱՆԱԿԱՆՆԵՐ

Մայր Աթոռ Սուրբ Էջմիածնի հոգևոր-կրթական բարձրագույն հասարակությունների վերաբերյալ, Գեորգեան հոգևոր ճեմարանի բերալից Գերաշնորհ Ս. Գեորգ եպիսկոպոս Սարգիսյանի խօսքը՝ յուշակոթողի բացման առիթով	126
Մայր Աթոռ Սուրբ Էջմիածնի հոգևոր-կրթական բարձրագույն հասարակությունների վերաբերյալ, Գեորգեան հոգևոր ճեմարանի բերալից Գերաշնորհ Ս. Գեորգ եպիսկոպոս Սարգիսյանի զեկույցը՝ ճեմարանի 140-ամեակին նուիրում գիտաժողովի առիթով	128